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Κατόπιν αιτήματος της Επιτροπής Ανάπτυξης, η διάσκεψη των προέδρων αποφάσισε στις 12 
Μαΐου 2005 να αποστείλει αντιπροσωπεία ad hoc στην Ινδονησία και ιδίως στην πληγείσα 
από το τσουνάμι επαρχία Ασέχ, προκειμένου να αξιολογήσει την παρασχεθείσα βοήθεια 
έκτακτης ανάγκης και τη σημειωθείσα πρόοδο προς την κατεύθυνση της αποκατάστασης και 
ανοικοδόμησης (20-26 Ιουλίου 2005).

Οι πολιτικές ομάδες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου όρισαν τους εξής βουλευτές ως μέλη της 
αντιπροσωπείας ad hoc:

− κ. Luisa MORGANTINI (GUE-NGL/Ιταλία), πρόεδρο της Επιτροπής Ανάπτυξης
− κ. Max van den BERG (PSE/Κάτω Χώρες), αντιπρόεδρο της Επιτροπής Ανάπτυξης
− κ. Nirj DEVA (PPE-DE/Ηνωμένο Βασίλειο)
− κ. Jürgen SCHRÖDER (PPE-DE/Γερμανία)
− κ. Ana Maria GOMES (PSE/Πορτογαλία)
− κ. Alessandro BATTILOCCHIO (NI/Ιταλία) 

Πριν από την αναχώρησή της, η αντιπροσωπεία ad hoc πραγματοποίησε συναντήσεις στις 
Βρυξέλλες με εκπροσώπους της ECHO, της OXFAM, ΜΚΟ της Ινδονησίας και τον πρέσβη 
της Δημοκρατίας της Ινδονησίας στην ΕΕ.

Στην Ινδονησία, η αντιπροσωπεία ad hoc συναντήθηκε με τον Αντιπρόεδρο της Δημοκρατίας, 
μέλη της κυβέρνησης και του κοινοβουλίου, εκπροσώπους τοπικών αρχών, υπηρεσιών του 
ΟΗΕ, ΜΚΟ και ομάδων προβληματισμού, καθώς και με τους επικεφαλής των αποστολών 
των κρατών μελών της ΕΕ. Η αντιπροσωπεία πραγματοποίησε συναντήσεις στην Τζακάρτα 
και μετέβη στην επαρχία Nanggroe Aceh Daarussalam (δυτική Σουμάτρα), όπου επισκέφθηκε 
την πρωτεύουσα Μπάντα Ασέχ, το Καλάνγκ και το Meulaboh. Μέρος της αντιπροσωπείας 
μετέβη επίσης στο Μεντάν και στο νησί Νίας, όπου η αντιπροσωπεία εξέτασε τις ζημιές που 
προκάλεσε ο σεισμός της 29ης Μαρτίου (το πλήρες πρόγραμμα επισυνάπτεται στην παρούσα 
έκθεση).

Η αντιπροσωπεία ad hoc θα ήθελε να ευχαριστήσει όλους όσοι διευκόλυναν την επίσκεψή 
της, ιδίως την αντιπροσωπεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην Τζακάρτα, την ECHO, το 
OCHA και τον IOM.

Η κατάσταση έκτακτης ανάγκης

Το τσουνάμι του Δεκεμβρίου 2004 ήταν μια πρωτοφανής φυσική καταστροφή. Το επίκεντρο 
ήταν ανοικτά των δυτικών ακτών της Ασέχ. Η Ινδονησία ήταν η χώρα που επλήγη 
περισσότερο από το τσουνάμι. Οι περιοχές στις δυτικές ακτές, ιδίως το Meulaboh, ήταν 
μεταξύ εκείνων που επλήγησαν περισσότερο. Οι παράκτιες συνοικίες της Μπάντα Ασέχ 
καταστράφηκαν, και ορισμένες κωμοπόλεις εξαφανίστηκαν παντελώς.

Το τσουνάμι είχε ως αποτέλεσμα 128 645 νεκρούς και 93 662 αγνοούμενους, ενώ 532 898 
άνθρωποι εκτοπίσθηκαν στο εσωτερικό της χώρας. Περισσότερα από 900 σχολεία, οκτώ 
μεγάλα νοσοκομεία και 230 τοπικές κλινικές καταστράφηκαν. Σχεδόν 500 γέφυρες 
παρασύρθηκαν από τα νερά ή υπέστησαν σοβαρές ζημιές, και πάνω από 5 900 χιλιόμετρα 
οδών αχρηστεύθηκαν. Τα περισσότερα εκτροφεία γαρίδας καταστράφηκαν, και χιλιάδες 
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εκτάρια ορυζώνων θάφτηκαν κάτω από λάσπη αναμεμειγμένη με θαλάσσιο νερό. Επίσης, 
πολλά σκάφη καταστράφηκαν ολοσχερώς. Ο λιμένας και οι σταθμοί πορθμείου της Ασέχ 
υπέστησαν εκτεταμένες ζημιές, όπως και ορισμένοι αερολιμένες.

Σύμφωνα με τον διοικητή της επαρχίας, Azwar Abubakar, εκτιμάται ότι, από τους 31 900 
υπαλλήλους του δημόσιου τομέα πριν από το τσουνάμι, έως 7 000 σκοτώθηκαν, αγνοούνται, 
εκτοπίσθηκαν ή τραυματίστηκαν, με αποτέλεσμα να υπονομεύονται κοινωφελείς υπηρεσίες 
όπως η υγεία και η εκπαίδευση. Όσον αφορά τους υπαλλήλους τοπικής διοίκησης, η έκθεση 
απολογισμού της Παγκόσμιας Τράπεζας εκτιμά ότι το 9% των υπαλλήλων σκοτώθηκε, 
δηλαδή περίπου 3 000, οι περισσότεροι εκ των οποίων εργάζονταν σε κατώτερα επίπεδα 
διοίκησης. Οι περισσότερες από τις θέσεις αυτές μπορούν να πληρωθούν πριν από τα τέλη 
του 2005.

Το θέμα της γης δημιουργεί επίσης μεγάλο προβληματισμό, καθώς 300 000 αγροτεμάχια 
επλήγησαν από το τσουνάμι, περιλαμβανομένων 100 000 τα οποία εξαφανίστηκαν παντελώς. 
Επί του παρόντος, εγείρονται πολλά θέματα που αφορούν τη γη.

Ανθρωπιστική αντίδραση

Η επιχείρηση παροχής βοήθειας που ακολούθησε αμέσως μετά το τσουνάμι ήταν μεγαλύτερη 
από ποτέ, και οι κυβερνητικές και οι μη κυβερνητικές οργανώσεις συμμετείχαν με ζήλο. Η 
κινητοποίηση των πολιτών ήταν άνευ προηγουμένου και παρέσχε το ήμισυ της συνολικής 
βοήθειας. Στο στάδιο αυτό, η οικονομική συνεισφορά της ECHO ανέρχεται συνολικά σε 
περίπου 40 εκατομμύρια ευρώ.

Οι ανάγκες όλων σχεδόν των πληγέντων καλύφθηκαν με βασικά καταφύγια, πρόσβαση σε 
τρόφιμα, βελτιωμένες πηγές πόσιμου ύδατος και υγειονομικές υπηρεσίες. Χάρη σε αυτό, δεν 
σημειώθηκε καμία σοβαρή επιδημική έξαρση, σύμφωνα με τον Alwi Shihab, αρμόδιο 
υπουργό για την κοινωνική ευημερία. Ο κ. Shihab επαίνεσε το έργο των εργαζόμενων στην 
παροχή βοήθειας, των οποίων η αλληλεγγύη προς τους κατοίκους της Ασέχ ήταν 
υποδειγματική, παρά τις θρησκευτικές διαφορές. Η συνολική συνεισφορά της ΕΕ στο στάδιο 
έκτακτης ανάγκης ανήλθε σε περίπου 170 εκατομμύρια ευρώ. 

Η πορεία προς την αποκατάσταση και την ανοικοδόμηση

Επισήμως, το στάδιο παροχής βοήθειας έληξε στις 26 Μαρτίου 2005. Στην πράξη, όμως, δεν 
είναι δυνατό να καθοριστεί επακριβώς το τέλος του σταδίου παροχής βοήθειας ή η στροφή 
προς την αποκατάσταση και ανοικοδόμηση. Ανάλογα με την κατάσταση επιτόπου, σε 
ορισμένες περιοχές, τυπικές δράσεις παροχής βοήθειας, όπως η παροχή καταφυγίων ή 
επισιτιστικής βοήθειας, έπρεπε να συνεχιστούν και μετά από αυτήν την ημερομηνία και 
συνεχίζονται ακόμη, περιλαμβανομένης της παροχής πόσιμου ύδατος με βυτία.

Το θέμα της εξασφάλισης γης για επανεγκατάσταση αρχίζει να καθυστερεί τις προσπάθειες 
ανοικοδόμησης. Το θέμα της γης είναι ένα από τα πιο προβληματικά. Ορισμένες 
κατοικημένες περιοχές καλύφθηκαν παντελώς από τα νερά και εξαφανίστηκαν κυριολεκτικά 
από τον χάρτη. Πολλές λιμνοθάλασσες σχηματίστηκαν στις παράκτιες περιοχές. Επιπλέον, 
πολλά από τα αγροτεμάχια που εξακολουθούν να υπάρχουν θεωρούνται επικίνδυνα. Επίσης, 
κατά κανόνα, η ιδιοκτησία περιουσίας στην Μπάντα Ασέχ δεν βασιζόταν σε γραπτά 
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πιστοποιητικά, όπως συνηθίζεται στην Ευρώπη, αλλά σε κοινοτικές παραδόσεις. Όλοι αυτοί 
οι λόγοι εξηγούν εν μέρει την καθυστέρηση της κατασκευής σπιτιών, καθώς οι κοινότητες 
προσπαθούν να εντοπίσουν νέα αγροτεμάχια όπου μπορούν να επανεγκατασταθούν και να 
ξαναφτιάξουν τη ζωή τους.

Προκειμένου να απομακρυνθούν οι άνθρωποι από τα καταφύγια πριν από την επίλυση του 
προβλήματος της γης, γίνονται προσπάθειες εξέτασης «ημιμόνιμων» λύσεων. Αυτές μπορεί 
να είναι παραπήγματα-καταλύματα για πολλές οικογένειες ή μεμονωμένα σπίτια στα τελικά 
αγροτεμάχια, χτισμένα όμως με πιο φθηνά υλικά. Οι εκτοπισθέντες στο εσωτερικό της χώρας 
που συναντήθηκαν με την αντιπροσωπεία δήλωσαν ρητά ότι δεν επιθυμούν τα παραπήγματα, 
τα οποία βρίσκονται συχνά μακριά από τον τόπο εργασίας τους και δεν επιτρέπουν ιδιωτική 
ζωή. Επίσης, υπάρχει κίνδυνος οι ημιμόνιμες λύσεις να διαρκέσουν πολύ καιρό και να 
αποτελέσουν εκ των πραγμάτων την οριστική λύση.

Ωστόσο, η αντιπροσωπεία διαπίστωσε επίσης ότι υπάρχουν ιδιαίτερα ικανοποιητικά σχέδια 
για την κατασκευή νέων σπιτιών, όπως στην περίπτωση του Meulaboh. 

Η εκπαίδευση και η υγεία εντάσσονται επίσης στο σχέδιο ανοικοδόμησης. Πριν από το 
τσουνάμι, το ποσοστό αλφαβητισμού στην Ασέχ υπερέβαινε τον εθνικό μέσο όρο (5η κατά 
σειρά ανάμεσα σε 30 επαρχίες), αλλά η φτώχεια ήταν υψηλή (όσον αφορά τον HDI, μόλις 
23η ανάμεσα σε 30 επαρχίες). Οι υγειονομικές υπηρεσίες ήταν επίσης ιδιαίτερα 
περιορισμένες. Σύμφωνα με τον υπουργό Shihab, η Ασέχ έλαβε τόση προσοχή από τη διεθνή 
κοινότητα, ώστε είναι πιο κοντά στην επίτευξη των ΑΣΧ από ό,τι άλλες περιοχές της 
Ινδονησίας. Ωστόσο, όπως συμβαίνει με τη στέγαση, η εκ νέου δημιουργία υποδομών για την 
υγεία και την εκπαίδευση χρειάζεται καιρό. Ορισμένα σχολεία ξαναχτίστηκαν γρήγορα, αλλά 
δεν ικανοποιούν ούτε τις βασικές αντισεισμικές απαιτήσεις.

Όσον αφορά την οικονομική δραστηριότητα, οι σημαντικότερες πηγές εισοδήματος, δηλαδή 
η αλιεία και η γεωργία, ξαναρχίζουν με αργούς ρυθμούς. Πολλά σκάφη καταστράφηκαν, και
εφαρμόζονται σχέδια για ναυπήγηση σκαφών με παραδοσιακό τρόπο και τη χρηματοδοτική 
στήριξη της ΕΚ. Πρέπει να δοθεί προτεραιότητα στα σχέδια αυτά. Η εκ νέου ανάπτυξη της 
αλιείας πρέπει να προσανατολιστεί κυρίως στην ικανοποίηση των τοπικών αναγκών, ώστε να
καταργηθεί σταδιακά η επισιτιστική βοήθεια, και όχι στις εξαγωγές. Η αντιπροσωπεία ad hoc 
σχημάτισε την εντύπωση ότι το πρόγραμμα της ΕΕ για μεταφορά παλαιών σκαφών της ΕΕ 
στις πληγείσες από το τσουνάμι χώρες δεν είναι η ενδεδειγμένη απάντηση στις επιτόπιες 
ανάγκες. Η γεωργία και ιδίως η παραγωγή ρυζιού θα χρειαστεί 2 με 3 χρόνια για να 
ξαναρχίσει, καθώς το βρόχινο νερό πρέπει πρώτα να απομακρύνει το αλάτι από τους 
ορυζώνες. Στο πλαίσιο αυτό, είναι σημαντικό να προστατευθούν τα δάση από την 
υπερεκμετάλλευση ξυλείας, καθώς είναι η βασική πηγή καθαρού ύδατος. Η ανοικοδόμηση 
μπορεί επίσης να δώσει ευκαιρίες για ανάπτυξη εντελώς νέων δραστηριοτήτων, όπως η 
αιολική ενέργεια, η ηλιακή ενέργεια και συστήματα αστικού σιδηροδρόμου.

Σε γενικές γραμμές, η αντιπροσωπεία σχημάτισε την εντύπωση ότι οι 7 μήνες που έχουν 
περάσει από το τσουνάμι είναι πολύ μικρό χρονικό διάστημα σε σύγκριση με το τεράστιο 
έργο της ανοικοδόμησης, και ότι η ανοικοδόμηση πραγματοποιείται τόσο γρήγορα, ώστε 
μπορεί να οδηγήσει σε υποδομές κακής ποιότητας. Οι υπεύθυνες για την ανοικοδόμηση 
υπηρεσίες είναι ιδιαίτερα προσηλωμένες στα καθήκοντά τους και, κατά συνέπεια, αξιέπαινες.
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Καλύτερος συντονισμός της παροχής βοήθειας

Η κυβέρνηση θέσπισε ένα στρατηγικό σχέδιο για τον καθορισμό ενός γενικού 
προγράμματος και αρχών τα οποία θα διέπουν την ανάκαμψη της χώρας.

Διάφοροι δωρητές εταίροι και η κυβέρνηση της Ινδονησίας δημιούργησαν ένα 
καταπιστευματικό ταμείο πολλών δωρητών (MDTFANS), το οποίο διευκολύνει την 
Ινδονησία στον συντονισμό της βοήθειας. Το καταπιστευματικό ταμείο στηρίζει την 
αποκατάσταση και ανοικοδόμηση της Ασέχ και του Νίας. Η ΕΕ και διάφορες κυβερνήσεις, 
όπως του Καναδά και ορισμένων κρατών μελών της ΕΕ, συνεισφέρουν στο ταμείο, ενώ 
ορισμένες κυβερνήσεις, όπως της Αυστραλίας, της Ιαπωνίας και των ΗΠΑ, επιλέγουν να 
διαχειρίζονται οι ίδιες τη βοήθεια που παρέχουν σε διμερή βάση. Το MDTFANS διοικεί 
συντονιστική επιτροπή αποτελούμενη από μέλη της κυβέρνησης, δωρητές και εκπροσώπους 
της κοινωνίας των πολιτών, και διαχειρίζεται η Παγκόσμια Τράπεζα. 

Η συνολική συνεισφορά της ΕΚ στο MDTFANS θα είναι 203,5 εκατ. ευρώ: 3,5 από τον 
μηχανισμό ταχείας αντίδρασης (ΜΤΑ) και 200 σύμφωνα με τον κανονισμό για την Ασία και 
τη Λατινική Αμερική (ΑΛΑ) (εκ των οποίων 80 το 2005 και 120 το 2006). Επί του παρόντος, 
οι συνολικές δεσμεύσεις για το ταμείο ανέρχονται σε 460 εκατ. δολάρια ΗΠΑ, επομένως, η 
συνεισφορά της ΕΚ καλύπτει πάνω από το 50%. Όλες οι άλλες συνεισφορές κυμαίνονται 
ανάμεσα σε 10 και 20 εκατ. δολάρια ΗΠΑ, εκτός από τις Κάτω Χώρες, οι οποίες 
συνεισφέρουν 100 εκατ. δολάρια ΗΠΑ: υπέγραψαν πρόσφατα συμφωνία και θα καταβάλουν 
στο ταμείο 60 εκατ. δολάρια ΗΠΑ τις ερχόμενες εβδομάδες.

Η ΕΚ θα καταβάλει περίπου 18,5 εκατ. ευρώ τις ερχόμενες εβδομάδες, αφού υπογράψει τη 
συμφωνία ΜΤΑ για 3,5 εκατ. ευρώ και την πρώτη συμφωνία ΑΛΑ για 30 εκατ. ευρώ. 
Σχεδιάζει να υπογράψει φέτος δύο ακόμη συμφωνίες για κεφάλαια ΑΛΑ, ώστε να φτάσει τα 
80 εκατ. ευρώ για το 2005. Οι πληρωμές της ΕΚ εκτελούνται πάντα τμηματικά και ανάλογα 
με τις επιδόσεις του καταπιστευματικού ταμείου. Οι πληρωμές είναι 50% εξαρχής, με 
περαιτέρω πληρωμές 30/20 ή 40/10, καθώς το ταμείο εξαντλεί τους πόρους που ήδη διαθέτει. 
Η Παγκόσμια Τράπεζα μπορεί να δεσμεύσει σχέδια, ακόμα και αν τα κεφάλαια δεν 
καταβάλλονται πλήρως, χρησιμοποιώντας ρήτρα προϋποθέσεων. 

Η υπηρεσία αποκατάστασης και ανοικοδόμησης Ασέχ-Νίας (BRR) ιδρύθηκε τον Απρίλιο 
του 2005. Πρόεδρος είναι ο Kuntoro Mangkusubroto, πρώην υπουργός για τα ορυχεία και την 
ενέργεια, άνθρωπος αναγνωρισμένου κύρους και ιδιαίτερα γνωστός για την ακεραιότητά του. 
Ασφαλώς, χρειάζεται αυτό το κύρος για να επιβληθεί και να «καταπολεμήσει την κρατική 
γραφειοκρατία και τη στρατιωτική γραφειοκρατία», όπως δηλώνει ο ίδιος.

Η BRR ενέκρινε περίπου 400 σχέδια, συνολικού κόστους 4,1 δισ. δολαρίων ΗΠΑ. Ωστόσο, 
από αυτά, σχέδια κόστους 1,3 δισ. δολαρίων ΗΠΑ εγκρίθηκαν υπό όρους και υπόκεινται σε 
επανεκτίμηση, ώστε να διασφαλιστεί ότι πράγματι δίνουν προτεραιότητα στην ποιότητα. Τα 
υπόλοιπα είναι σχέδια κόστους 2 δισ. δολαρίων ΗΠΑ, χρηματοδοτούμενα από τους δωρητές, 
και σχέδια κόστους 860 εκατ. δολαρίων ΗΠΑ, χρηματοδοτούμενα από το κράτος, καθώς το 
υπουργείο Οικονομικών αποδέσμευσε το εν λόγω ποσό, το οποίο προέρχεται κυρίως από το 
χρεοστάσιο και το αποθεματικό έκτακτης ανάγκης. 

Ο κ. Kuntoro τόνισε την ανάγκη να τηρήσουν όλοι οι δωρητές τις υποσχέσεις τους. Η 
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συνάντησή του με την αντιπροσωπεία ήταν ιδιαίτερα ικανοποιητική και πειστική. Το βασικό 
μήνυμά του ήταν ότι σημειώνεται πρόοδος, και ότι επιθυμεί να οικοδομήσει μια καλύτερη 
επαρχία Ασέχ για τον 21ο αιώνα. Ασφαλώς, θα ήταν καλή ιδέα να κληθεί να επισκεφθεί την 
Επιτροπή Ανάπτυξης.

Καταπολέμηση της διαφθοράς

Πολλοί από τους ανθρώπους που συνάντησε η αντιπροσωπεία, οι οποίοι ήταν εκπρόσωποι 
της κυβέρνησης ή άλλων φορέων, αναγνώρισαν ότι η διαφθορά αποτελεί σοβαρό πρόβλημα 
στην Ινδονησία και ιδίως στην Ασέχ. Οι εφημερίδες και άλλα μέσα ενημέρωσης αναφέρονταν 
καθημερινά σε τέτοιου είδους υποθέσεις. Το γεγονός ότι οι δημόσιες αρχές αναγνωρίζουν 
ανοικτά το πρόβλημα της διαφθοράς αποτελεί από μόνο του θετική ένδειξη. Επίσης, έχουν 
ληφθεί αρκετά μέτρα για να δοθεί τέλος στη διαφθορά και να καταδικαστεί η 
αντιεπαγγελματική συμπεριφορά. Για παράδειγμα, ο πρώην διοικητής της Ασέχ βρίσκεται 
σήμερα στη φυλακή. Είναι σημαντικό να καταπολεμηθεί η διαφθορά σε όλα τα επίπεδα της 
πολιτικής και στρατιωτικής εξουσίας.

Αλληλεπίδραση με την ειρηνευτική διαδικασία ανάμεσα στην κυβέρνηση και το GAM

Δύο ημέρες πριν από την αναχώρηση της αντιπροσωπείας ad hoc από την Ευρώπη για την 
Τζακάρτα, εκπρόσωποι της ινδονησιακής κυβέρνησης και του κινήματος για μία ελεύθερη
Ασέχ (GAM), οι οποίοι συναντήθηκαν στο Ελσίνκι, σύναψαν μνημόνιο συμφωνίας (MOU) 
για την ειρήνη στην Ασέχ. Αυτό έγινε υπό την αιγίδα της πρωτοβουλίας για τη διαχείριση 
κρίσεων υπό τον πρώην φινλανδό Πρόεδρο Mahti Athissari. Το MOU, το οποίο υπεγράφη 
επίσημα στο Ελσίνκι στις 15 Αυγούστου, προβλέπει πολιτική συμμετοχή του GAM μέσω της 
δημιουργίας περιφερειακού πολιτικού κόμματος, καθώς και παράδοση των όπλων του και 
παραίτηση από τη διεκδίκηση της ανεξαρτησίας του· απαιτεί επίσης ουσιαστική απόσυρση 
του τακτικού στρατού και αποστολή παρατηρητών από την ΕΕ και τις χώρες ASEAN. 

Μολονότι η αντιπροσωπεία ad hoc είχε ως πρωταρχική εντολή να εξετάσει την παροχή 
βοήθειας, την αποκατάσταση και την ανοικοδόμηση στην Ασέχ, εξέτασε επίσης αυτήν την 
εντελώς νέα πολιτική κατάσταση, η οποία σχετίζεται από πολλές απόψεις με την κατάσταση 
όσον αφορά το τσουνάμι.

Όταν χτύπησε το τσουνάμι, η επαρχία Ασέχ τελούσε για 19 μήνες υπό στρατιωτικό νόμο και 
κατάσταση έκτακτης ανάγκης και ήταν κλειστή στις ανθρωπιστικές οργανώσεις και τα μέσα 
ενημέρωσης. Μετά το τσουνάμι, στο ανώτατο επίπεδο, η παρουσία εκπατρισμένων στην 
Ασέχ έφτανε τα 7000 άτομα. Όταν η αντιπροσωπεία επισκέφτηκε την περιοχή, ανερχόταν σε 
περίπου 3000 άτομα. Επομένως, είναι σαφές ότι η καταστροφή είχε ως αποτέλεσμα να γίνει η 
Ασέχ γνωστή στη διεθνή κοινότητα.

Παράλληλα, ο στρατός (περίπου 31 000 άνδρες σύμφωνα με τον διοικητή Bambang 
Dharmono) συμμετείχε ενεργά στις ανθρωπιστικές επιχειρήσεις στην επαρχία, αλλάζοντας 
έτσι εν μέρει την εικόνα που είχε σχηματίσει το ευρύ κοινό. Τη σύναψη του MOU 
ακολούθησε de facto κατάπαυση του πυρός.

Μολονότι το MOU αποτελεί ένα σημαντικό βήμα προς την κατεύθυνση της ειρήνης, 
παραμένει εύθραυστο και πρέπει να εδραιωθεί:
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- Καταρχάς, οι πολιτικές δυνάμεις πρέπει να το στηρίξουν στο κοινοβούλιο. Στο 
πλαίσιο αυτό, πρέπει να επαινεθούν οι ενέργειες του Αντιπροέδρου Kalla, ο οποίος 
ενεπλάκη προσωπικά και προσπάθησε να κερδίσει τη στήριξη των αρχηγών των 
κομμάτων στο κοινοβούλιο.

- Δεύτερον, ορισμένα μέλη του στρατού, ο οποίος θεωρεί τον εαυτό του υπερασπιστή 
του συγκεντρωτικού κράτους της Ινδονησίας, δεν είναι πρόθυμα να στηρίξουν μια 
ειρηνευτική συμφωνία με το GAM. Θεωρούν ότι το GAM δεν παραιτήθηκε από τη 
διεκδίκηση της ανεξαρτησίας του και θεωρούν την αυτονομία ως ένα βήμα για την 
επίτευξη αυτού του στόχου. 

- Τρίτον, η ιεραρχία στο εσωτερικό του GAM δεν λειτουργεί ιδανικά, και δεν μπορεί να 
αποκλειστεί το ενδεχόμενο να αποσχισθούν ορισμένες ομάδες οι οποίες επιθυμούν τη 
συνέχιση του ένοπλου αγώνα. 

Ένας φαύλος κύκλος αλληλοκατηγοριών πρέπει να αποφευχθεί με κάθε τίμημα· αυτός θα 
είναι ένας πρόσθετος ρόλος για τους διεθνείς παρατηρητές από τις χώρες ASEAN και την ΕΕ.

Γενικά, ένας ενισχυμένος ρόλος για την ΕΕ είναι ιδιαίτερα ευπρόσδεκτος στην Ινδονησία. Σε 
διάφορες περιστάσεις κατά τη διάρκεια των συναντήσεων, θίχτηκε το θέμα της εντολής των 
παρατηρητών. Υπάρχει μια μαξιμαλιστική προσέγγιση η οποία ζητεί την παρουσία 
ειρηνευτικής δύναμης. Η αντιπροσωπεία ad hoc θεωρεί ότι αυτό δεν θα ήταν νομικά εφικτό, 
δεδομένου ότι δεν υπάρχει εντολή από τον ΟΗΕ. Επίσης, θα ήταν πολιτικά ανάρμοστο. Οι 
παρατηρητές της ΕΕ θα μεταβούν στην Ασέχ κατόπιν προσκλήσεως της ινδονησιακής 
κυβέρνησης, προκειμένου να δώσουν συνέχεια σε μια συμφωνία μεταξύ δυνάμεων στο 
εσωτερικό της Ινδονησίας. Είναι σημαντικό να θυμάται η διεθνής κοινότητα ότι η κατάσταση 
στην Ασέχ διαφέρει από εκείνη στο Ανατολικό Τιμόρ, και ότι η εθνική ενότητα της 
Ινδονησίας πρέπει να διατηρηθεί. 

Ακόμα και χωρίς στρατιωτική εντολή, οι παρατηρητές της ΕΕ και των χωρών ASEAN 
μπορούν να συμβάλουν αποφασιστικά στην εφαρμογή του MOU. Μπορούν να 
εξουσιοδοτηθούν να αναφέρουν πιθανές παραβιάσεις της συμφωνίας και των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, καθώς και να παρατηρούν την επισταθμία πρώην μαχητών του GAM και την 
απόσυρση του στρατού, να οικοδομούν την εμπιστοσύνη μεταξύ των μερών και να 
προσπαθούν να πείσουν τα μέρη να αποφεύγουν παραβιάσεις της συμφωνίας. Αυτή η 
«διακριτική» στρατιωτική παρουσία απέδειξε ήδη τη χρησιμότητά της σε διάφορες 
περιστάσεις κατά το παρελθόν και μπορεί να συμβάλει σημαντικά στη διάδοση πολιτισμού 
ειρήνης στην περιοχή. 

Για την ΕΕ, είναι επίσης μια δοκιμή, καθώς θα είναι η πρώτη φορά που η ΕΕ πραγματοποιεί 
αποστολή αυτού του είδους στη νοτιοανατολική Ασία.

Τέλος, η ειρηνευτική συμφωνία ήρθε στην πλέον κατάλληλη στιγμή: το μεγάλο χρηματικό 
ποσό που διοχετεύεται στην ανοικοδόμηση μετά το τσουνάμι μοιάζει κάπως με το σχέδιο 
Μάρσαλ για τη μεταπολεμική Ευρώπη και αποτελεί μοναδική ευκαιρία για εδραίωση της 
ειρήνης στην Ασέχ μέσω της ανάπτυξης.
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Συστάσεις:

- η ΕΕ πρέπει να στηρίξει περισσότερο το έργο που επιτελεί ο κ. Kontoro μέσω της BRR, 
- πρέπει να ενθαρρυνθούν οι προσπάθειες της κυβέρνησης για την καταπολέμηση της 

διαφθοράς,
- πρέπει να στηριχθούν οι προσπάθειες της BRR για άμεση εφαρμογή κατευθυντηρίων 

γραμμών για όλους τους συμμετέχοντες μαζί με εσωτερικό κώδικα δεοντολογίας και 
εξωτερική δήλωση κατά της διαφθοράς, με ιδιαίτερη έμφαση στη σύναψη συμβάσεων,

- πρέπει να δοθεί μεγαλύτερη προσοχή στην ανάγκη να αφιερωθεί ο ενδεδειγμένος 
χρόνος για βιώσιμη ανοικοδόμηση, η οποία πρέπει εξάλλου να ικανοποιεί όλες τις 
αντισεισμικές απαιτήσεις ασφαλείας,

- πρέπει επίσης να δοθεί προσοχή στο εξαιρετικά πολύπλοκο θέμα της γης, όπως στην 
κατανομή νέων αγροτεμαχίων, 

- για τη δέσμευση της Επιτροπής για διάθεση 350 εκατ. ευρώ για την αποκατάσταση και 
ανοικοδόμηση χωρών που επλήγησαν από το τσουνάμι (207 εκατ. ευρώ για την 
Ινδονησία) δεν πρέπει να χρησιμοποιηθεί η ήδη προγραμματισμένη αναπτυξιακή 
βοήθεια,

- πρέπει να στηριχθεί η ανοικοδόμηση ικανοτήτων στη δημόσια διοίκηση μέσω του 
σχεδίου ΜΤΑ, κόστους 3,5 εκατ. ευρώ, 

- όσον αφορά την αλιεία, πρέπει να δοθεί προτεραιότητα στην παραδοσιακή αλιεία με 
στόχο την ικανοποίηση των τοπικών αναγκών του πληθυσμού,

- πρέπει να εκφραστούν ενστάσεις όσον αφορά το πρόγραμμα της ΕΕ για αποστολή 
παλαιών σκαφών από την Ευρώπη στις πληγείσες από το τσουνάμι χώρες, καθώς τα εν 
λόγω σκάφη δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες των αλιέων και δεν είναι 
προσαρμοσμένα στις τοπικές αλιευτικές παραδόσεις, 

- οι ΑΣΧ πρέπει να είναι το κεντρικό σημείο αναφοράς για την αποκατάσταση και την 
ανοικοδόμηση, ιδίως οι τομείς της εκπαίδευσης, της υγείας και της καταπολέμησης της 
φτώχειας,

- η ειρηνευτική συμφωνία πρέπει να στηριχθεί με την αποστολή παρατηρητών από την 
ΕΕ και τις χώρες ASEAN, κατόπιν προσκλήσεως της ινδονησιακής κυβέρνησης και με 
εντολή που πρέπει να περιλαμβάνει δικαίωμα αναφοράς για παραβιάσεις της συμφωνίας 
και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, την επισταθμία πρώην μαχητών του GAM και την 
απόσυρση του στρατού,

- ο επικεφαλής των παρατηρητών της ΕΕ πρέπει να υποβάλει αναφορά στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, το Συμβούλιο και την Επιτροπή,

- πρέπει να δοθεί μεγαλύτερη προσοχή σε περιβαλλοντικά θέματα και στην ισορροπία 
των οικοσυστημάτων στην αποκατάσταση και την ανοικοδόμηση· συγκεκριμένα, η 
ανάγκη για ξυλεία για την κατασκευή σπιτιών και τη ναυπήγηση πλοίων δεν πρέπει να 
οδηγήσει σε περαιτέρω υπερεκμετάλλευση ξυλείας· αντίθετα, πρέπει να στηριχθούν οι 
εισαγωγές ξυλείας από άλλες μη απειλούμενες περιοχές της Ινδονησίας ή από άλλες 
χώρες,

- πρέπει να στηριχθεί το σχέδιο της BRR για την ανάπτυξη της αιολικής και της ηλιακής 
ενέργειας,

- το δάσος στη βορειοδυτική Σουμάτρα πρέπει να προστατευθεί, όχι μόνο για τη 
διατήρησή του αλλά και γιατί αποτελεί φυσική πηγή πόσιμου ύδατος.
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Programme of the EP Delegation Visit on Aceh Reconstruction
Jakarta, 20 - 26 July 2005

Date Timing Institution / purpose

Wed, 20 Jul. 05 Arrival of the delegation in Jakarta 

Thu, 21 Jul. 05 8h15- 9h15 Breakfast brefing with EU HOMs

10h00 - 11h00 Courtesy call on Vice President of Republic of Indonesia

12h00 - 13h30 Lunch meeting with International Organisations UNDP 
resident coordinator, Bo Asplund with UN family : OCHA, 
FAO, WFP, UNFPA, UNHCR and UNICEF

14h00 -15h00 Meeting with People's National Assembly (MPR), Hidayat 
Nurwahid (PKS/Justice Welfare Party)

16h00 - 17h00 Meeting with Coordinating Minister for People's Welfare 
Affairs, Alwi Shihab

19h00 Dinner with Jakarta Editors Club incl. Bambang Harimurti, 
Agus Parengkuan, Aristides Katoppo, and others

Fri, 22 Jul. 05 9h30 Meeting with Civil society hosted by CSIS: Hadi Soesastro, 
Rizal Sukma (CSIS)

11h00 - 11h15 Departure to Ministry of Foreign Affairs

11h15 - 12h00 Meeting with Minister for Foreign Affairs, Hassan Wirajuda

13h55 Departure for Banda Aceh (Flight GA 186 )

16h15 - 16h40 Meeting with Chief of Aceh Reconstruction Agency (BRR), 
Kuntoro Mangkusubroto

17h45 Arrival to Banda Aceh

19h30 Dinner with International organisations, INGOs and EU MS 
representatives

Sat, 23 Jul. 05 09h30 - 10h30 Meeting with GTZ and UNDP

11h00 - 12h00 Meeting with Acting Governor Azwar Abubakar
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13h30-14h30 Meeting with local Aceh Recovery Forum and Members of 
Local Parliament 

14h30 - 17h Visit to tsunami-affected area in Banda Aceh and visit ECHO 
funded projects in Banda Aceh - camp and barracks 
(Temporary Location Center project), physcho support project 
- ICMC. Lok Nga: reconstruction boat project - TRIANGLE

Sun, 24 Jul. 05 8h30 Depart to Calang by UNHAS helicopter

09h00 Touch down in Calang

09h00 - 10h00 Meeting with all partners: IRC, MDM-Spain, ACF

10h00 - 11h30 To visit ECHO funded projects: International Rescue 
Committee project : water sanitation, camp, Medecins du 
Monde

12h00 Take off for Meulaboh

12h30 Touch down Meulaboh

12h30-13h00 Meeting with ECHO partners - Premiere Urgence, ACTED, 
Solidarite, IOM, OCHA

13h45 Visit ECHO funded projects: housing projects, - funded by 
Premiere Urgence, Solidarité; boat building yard - ACTED  
project 

15h00 Departure for Banda Aceh

18h25 Banda Aceh - Medan on flight GA 195

20h15 Meeting with Mike Griffith, Tedi Gunawarman (Leuseur 
Foundation International), Nurlisa Ginting (Head of Disaster 
Management, North Sumatera) and Edi Yaman (Deputy Head 
of Disaster Management North Sumatera)

Mon, 25 Jul. 05 08h00 Departure for Nias on UNHAS flight SW9

09h15 Arrival to Nias

09h00 Meeting with BPN, Aceh
11h00 Meeting with Chief of Aceh Reconstruction Agency (BRR), 

Kuntoro Mangkusubroto
13h00 Meeting with IOM and continue visit to IOM project funded

Visit of reconstruction market stalls and logistics project -
ECHO funded - IOM

14h30 - 15h45 Nias - Medan on UNHAS flight SW9
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Tue, 26 Jul. 05 09h00 Meeting with Sidney Jones, ICG

11h00 Meeting with Chairman for Commission I, Parliament, Theo 
Sambuaga

12h00 - 13h30 Luncheon with Yo Leitman, Multi Donor Trust Fund for Aceh 
and North Sumatera (MDTF) manager &  Sabine Joukes, 
Comunications officer of the MDTF, World Bank

14h00 Meeting with Speaker DPR, Agung Laksono (Golkar Party)

14h45 - 15h00 Transfer Parliament to EC

15h00 Debriefing with EU Ambassadors

16h00 Interview with Journalists (Mr Adin Kronos)

19h25 Return to Brussels (Flight No.LH 779 + LH 4570 )


